



A New Partnership for the Mediterranean

Un nouveau Partenariat pour la Méditerranée

Strategic Partnership for the Mediterranean Large Marine Ecosystem

Partenariat Stratégique pour le Grand Ecosystème Marin de la Mer Méditerranée

# MedPartnership

together for the Mediterranean



[www.medpartnership.org](http://www.medpartnership.org)

The countries of the Mediterranean have joined forces with UNEP/MAP, the World Bank and other regional and international organizations, as well as non governmental organizations (NGOs), operating within the framework of the Mediterranean Action Plan, to create a **Strategic Partnership for the Mediterranean Large Marine Ecosystem** ("MedPartnership").

The MedPartnership aims to enable a coordinated and strategic approach to catalyze the policy, legal and institutional reforms, and the necessary investments to reverse the degradation trends affecting this unique large marine ecosystem, including its coastal habitats and biodiversity.

The United Nations Environment Programme/ Mediterranean Action Plan (UNEP/MAP) is the regional organization that supports and coordinates the implementation of the Barcelona Convention and Protocols adopted by all Mediterranean riparian countries to protect the marine and coastal environment.

The MedPartnership is financially supported by the Global Environment Facility (GEF), the EU, the participating countries and other donors. The project is being implemented in close association with other relevant initiatives, such as Horizon 2020 for the de-pollution of the Mediterranean, the Integrated European Maritime Policy, and the World Bank/GEF Sustainable Mediterranean Program. It also contributes to the sustainable development objectives of the Union for the Mediterranean.



Les pays méditerranéens ont uni leurs forces avec PNUE/PAM, la Banque Mondiale et d'autres organisations régionales internationales et non gouvernementales intervenant dans le cadre du Plan d'Action pour la Méditerranée, afin de créer le **Partenariat Stratégique pour le Grand Ecosystème Marin de la Mer Méditerranée (MedPartnership)**.

Le MedPartnership vise à favoriser une approche coordonnée et stratégique pour catalyser les réformes légales et institutionnelles et les investissements nécessaires afin d'inverser les tendances à la dégradation affectant ce vaste et unique écosystème marin, ainsi que ses habitats côtiers et sa biodiversité.

Le Programme des Nations Unies pour l'Environnement/ Plan d'Action pour la Méditerranée (PNUE/PAM) est l'organisation régionale qui appuie et coordonne la mise en œuvre de la Convention de Barcelone et des Protocoles adoptés par tous les pays riverains de la méditerranée pour protéger l'environnement marin et côtier.

Le MedPartnership est financé par le Fond pour l'Environnement Mondial (FEM), l'UE, les pays participants et d'autres donateurs. Le projet est mis en œuvre en association avec d'autres

initiatives pertinentes telle que l'initiative Horizon 2020 pour la dépollution de la Méditerranée, la Politique Maritime Intégrée pour l'Europe et le Programme pour une Méditerranée Durable de la Banque Mondiale/FEM. Le projet contribue également aux objectifs de développement durable de l'Union pour la Méditerranée.



The MedPartnership's activities are being carried out in the following GEF eligible countries:

Albania, Algeria, Bosnia and Herzegovina, Croatia, Egypt, Lebanon, Libya, Morocco, Montenegro, Syria, Tunisia and Turkey. The Palestinian Authority also participates.

To move forward, 101 hotspots and major environmental concerns in the Mediterranean were identified. The remediation actions are included in two Strategic Action Programs (SAPs):

- **SAP-MED** to reduce land-based sources of marine pollution and
- **SAP-BIO** to protect biodiversity, living resources and their habitats.

**MedPartnership: A coordinated and sustainable approach for the protection of the Mediterranean**

To support the countries in the implementation of the Strategic Action Programs and the new Integrated Coastal Zone Management Protocol to the Barcelona Convention towards the improvement of the environmental conditions of the Mediterranean Sea, the MedPartnership works through two lines of actions:

- **technical and policy support led by UNEP/MAP (Regional Project) and**
- **project financing led by the World Bank (Investment Fund/Sustainable MED).**

**Executing partners of the project include FAO, UNESCO/IHP, UNIDO, and UNEP/MAP's regional activity centers (CP/RAC, SPA/RAC, PAP/RAC and INFO/RAC) and the program MEDPOL.**

**Non-governmental organizations include GWP-Med, MIO-ECSDE and WWF MedPO.**

Les activités du MedPartnership seront mises en œuvre dans les pays éligibles au FEM suivants:

Albanie, Algérie, Bosnie-Herzégovine, Croatie, Egypte, Liban, Libye, Maroc, Monténégro, Syrie, Tunisie et Turquie. L'Autorité Palestinienne participe également au projet.

Pour aller de l'avant, 101 points chauds et préoccupations environnementales majeures en Méditerranée ont été identifiés. Les actions de remédiation sont comprises dans deux Programmes d'Action Stratégique (PAS) :

- Le PAS-MED ayant pour but la réduction de sources telluriques de pollution marine et
- le PAS-BIO ayant pour but la protection de la biodiversité et des ressources vivantes et leurs habitats.

**MedPartnership: Une approche coordonnée et durable pour la protection de la Méditerranée**

Afin d'appuyer les pays dans l'implémentation des PAS et du nouveau Protocole sur la Gestion Intégrée des Zones Côtières (GIZC) de la Convention de Barcelone pour l'amélioration des conditions environnementales de la Méditerranée, MedPartnership interviendra à travers deux lignes d'action:

- Appui technique et politique dirigé par le PNUE/PAM (Projet régional) et
- financement des projets dirigé par la Banque Mondiale (Fonds d'Investissement/Sustainable MED).Fund/Sustainable MED).

**Les partenaires d'exécution du projet incluent: la FAO, l'UNESCO/PHI, l'ONUDI, et les centres d'activités régionales du PNUE/PAM (CP/RAC, SPA/RAC, PAP/RAC et INFO/RAC) et le programme MEDPOL. Les organisations non gouvernementales incluent le GWP-Med, le MIO-ECSDE et le WWF MedPO.**

## Among others, the MedPartnership will produce the following results:

- A long term partnership for joint planning and financing in the Mediterranean, facilitating effective and efficient use of resources in addressing countries' priorities for the protection of the marine and coastal environment.
- The improvement of environmental conditions in 15% of hotspots and sensitive areas of national priority.
- More sustainable use of coastal resources through the use of Integrated Water Resources Management (IWRM), Integrated Coastal Zone Management (ICZM) and aquifer management.
- The reduction of pollution from land-based sources through demonstration and adoption of environmentally sound technology.
- More sustainable use of fisheries resources through the adoption of an ecosystem-based approach, and improved protection of critical biodiversity through the management of a coherent network of Marine Protected Areas.
- The replication and scaling up of investment projects and demonstrations during the five year lifespan of the project.



## Le MedPartnership produira entre autres les résultats suivants:

- Un partenariat de long terme pour une planification et un financement conjoint en Méditerranée facilitant l'utilisation efficace et efficiente des ressources en vue de répondre aux priorités des pays pour la protection de l'environnement marin et côtier.
- L'amélioration des conditions environnementales dans 15% des points chauds et zones sensibles de priorité nationale.
- Une utilisation plus durable de ressources côtières à travers l'implémentation d'une Gestion Intégrée des Ressources en Eau (GIRE), une Gestion Intégrée des Zones Côtières (GIZC) et une gestion des aquifères.
- La réduction de la pollution tellurique à travers la démonstration et l'adoption de technologies écologiquement rationnelles.
- Une utilisation plus durable des ressources halieutiques à travers l'adoption d'une approche fondée sur les écosystèmes et une meilleure protection de la biodiversité importante par la gestion d'un réseau cohérent d'Aires Marines Protégées.
- La reproduction et l'élargissement des projets d'investissement et de démonstration au cours des cinq années du projet.



**World Bank Investment Fund**  
Investment Projects

**UNEP/MAP Regional Project**  
Reforms, Capacity Building,  
Demonstrations, Replication Mechanisms

**MedPartnership Project Management and Coordination**  
Coordination Group and Steering Committee

### Investment Fund Projects

**Croatia - Bosnia Herzegovina:** Neretva and Trebisnjica River Basin Management  
**Croatia:** Coastal Cities Pollution Reduction  
**Egypt:** Alexandria Coastal Zone Management

### Sustainable MED Projects

**Tunisia:** Northern Tunis Wastewater  
**Egypt:** Improvement of Water Resources Management  
**Syria:** Coastal and Orontes River Basins Water Resources Management  
**Regional:** Regional Coordination on Improved Water Resources Management and Capacity Building (TA)  
**Regional:** Technical Support, Planning and Capacity for Waste Water Treatment and Recycling Technology (Jordan, Morocco and Tunisia)  
**Regional:** Capacity building to enhance the monitoring of sustainable development in the Mediterranean and implementation of actions (UNEP)  
**Libya:** Integrated Coastal Zone Management for Conservation and Economic Development  
**Morocco:** Integrated Coastal Zone Management – Mediterranean Coast

### Regional Project:

**Component 1 :** Integrated approaches for the implementation of the SAPs and NAPs: ICZM, IWRM and management of coastal aquifer.

**Component 2 :** Pollution from land based activities, including Persistent Organic Pollutants: Implementation of SAP-MED.

**Component 3 :** Conservation of biological diversity: Implementation of SAP BIO and related NAPs.

**Component 4 :** Project Co-ordination, Replication and Communication Strategies, Management and M&E.

Implementation of  
**SAP-MED, SAP-BIO and ICZM Protocol**  
in the participating countries



E-Mail Contact : [Strategic.partnership@unepmap.gr](mailto:Strategic.partnership@unepmap.gr)